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Z á p i s
z 36. schůze rozpočtového výboru Poslanecké sněmovny Parlamentu, která se konala ve dnech

14. – 16. dubna 2009 v Českých Budějovicích 

Úterý 14. dubna 2009

od 19.00 hodin
Setkání se zástupci Jihočeské hospodářské komory – Téma: Účinnost národního protikrizového plánu

vlády

Místopředseda výboru  J. Dolejš přivítal všechny přítomné, poděkoval za přátelské přijetí a
vyslovil  přesvědčení,  že  setkání  členů  Poslanecké  sněmovny  se  zástupci  podnikatelské  sféry
pohybujícími se v reálné ekonomice jsou důležitá pro případné legislativní návrhy řešení ekonomické
krize. Následovala diskuse. Z diskuse nebyly přijaty žádné závěry.

Středa 15. dubna 2009 

od 8.45 hod.
1.

Členy  rozpočtového  výboru  přivítala  na  radnici  města  České  Budějovice  náměstkyně
primátora Ivana Popelová. V krátkosti je seznámila s historií i současností města České Budějovice.
Upozornila na komplikovanou situaci v dopravě. Poté se členové výboru odebrali do zasedacího sálu
zastupitelstva města, kde započalo jednání výboru.

Jednání zahájil v 09:35 hod. předseda výboru B. Sobotka  . Přivítal hosty, členy výboru a
dotázal  se,  zdali  má někdo návrh na doplnění  písemně předloženého programu.  Nebyl  podán
žádný návrh. Poté doporučil, aby se schůze řídila následujícím pořadem:

              od 9.35 hod.
2a. Zpráva o změnách příjmů kapitol, výdajů kapitol a deficitu státního rozpočtu na rok 2009 při

zpomalení  odhadovaného meziročního růstu HDP na 3%, 2% a 1% (sněmovní tisk 723)
včetně doplňující zprávy – analýzy možných dopadů na oblast státního a územních rozpočtů
při zpomalení odhadovaného meziročního růstu HDP na 0%, -1% a  -2%

2b. Návrh usnesení rozpočtového výboru, kterým se vyslovuje souhlas s převodem dosud 
nepřevedených prostředků rezervních fondů organizačních složek státu (samostatné kapitoly)

3. Rozpočtová opatření

4. Informace o činnosti podvýborů 

5. Sdělení předsedy, různé 

6. Návrh termínu a pořadu další schůze výboru

             od 10.00 hodin
             Magistrát města Českých Budějovic
7. Přijetí primátorem města Českých Budějovic

primátor města J. Thoma, 
náměstek pro ekonomiku R.Vodička



             od 10. 15 hodin
            Magistrát města Českých Budějovic
8. Jednání se zástupci města Českých Budějovic – základní sociálně ekonomická charakteristika 

města, finanční charakteristika, legislativně technické překážky dalšího rozvoje 

            od 12. 00 hodin
            restaurace Masné Krámy, České Budějovice
9.      Pracovní oběd – pokračování rozpravy z dopoledního jednání, legislativní a finanční omezení 
           dalšího rozvoje města

            od 13.30 hodin
           Tiskové středisko Krajského úřadu Jihočeského kraje
10.     Tisková konference

          od 14.00 hodin
          Krajský úřad Jihočeského kraje v Českých Budějovicích
11. Předpokládané dopady krize na rozpočty měst a obcí, dopady na výkon státní správy v oblasti   

přenesené působnosti na kraje i obce, informace o přijímaných opatřeních  - návaznost na 
jednání podvýboru RV pro finanční hospodaření územních samospráv a pro využívání fondů 
Evropské unie z 19. února t.r.

             od 16.00 hodin
12.     Návštěva pivovaru Budějovický Budvar, n.p., prohlídka provozů

            čtvrtek 16. dubna
             od 9.30 hodin

13. Prohlídka zámku Hluboká n. Vltavou a zámečku Ohrada

            11.30 odjezd do Prahy

2a.
Zpráva  o  změnách  příjmů  kapitol,  výdajů  kapitol  a  deficitu  státního  rozpočtu  na  rok  2009  při
zpomalení  odhadovaného  meziročního  růstu  HDP na  3%,  2%  a  1% (sněmovní  tisk  723)  včetně
doplňující zprávy – analýzy možných dopadů na oblast státního a územních rozpočtů při zpomalení
odhadovaného meziročního růstu HDP na 0%, -1% a  -2%

Úvodní slovo přednesl náměstek ministra financí  E. Janota. [Podle Ministerstva financí dojde
v roce 2009 k propadu růstu  HDP o –2% až –2,3%.  Do státního rozpočtu byla převedena na stranu
příjmů částka 31 mld. Kč z rezervních fondů jednotlivých resortů a dalších organizačních složek státu.
V případě, že nedojde k zásadní změně ve vývoji ekonomik ve státech sousedících s Českou republikou,
do  kterých  směřuje  převážná  část  českého  exportu,  nelze  očekávat  výraznější  oživení  ani  české
ekonomiky. Vláda bude muset nutně provést změny ve schváleném rozpočtu na rok 2009, neboť při
pokračování  současného trendu by  již  v létě  bylo  dosaženo schváleného schodku státního  rozpočtu.
Změna bude muset být provedena formou novely zákona o státním rozpočtu na rok 2009 a bude se muset
týkat jak příjmové, tak výdajové strany státního rozpočtu. Z pohledu municipalit způsobí pokles HDP o
2% výpadek příjmů ze sdílených daní ve výši cca 30 mld. Kč. Česká republika velmi pravděpodobně
nedodrží Maastrichtská kritéria pro deficit stanovená ve výši 3%. Lze očekávat jeho nárůst až na 4,5%,
přičemž průměr v zemích EU bude cca 4,5 –5%. Pro rok 2010 predikuje Ministerstvo financí růst HDP
o 0,8%, růst inflace o 0,9% a nezaměstnanost na 7,5%. Tyto indikátory použije Ministerstvo financí pro
sestavování návrhu rozpočtu na rok 2010. Na základě studie zpracováné ve spolupráci s Vysokou školou
ekonomickou bylo  konstatováno,  že  přenesená působnost  státní  správy na  samosprávy není  hrazena
v plné výši a bylo navrženo provést buď jednorázové dorovnání ve výši 4 mld. Kč nebo toto dorovnání
rozložit do dvou let. Co se týká státního dluhu a jeho správy, lze říci, že se v České republice málo



využívá financování  přímo finančními  prostředky získanými prodejem státních obligací  obyvatelstvu.
Tohoto fenoménu využívají především banky ve prospěch svých úvěrových a vkladových politik a staví
se  negativně  k tomu,  aby  byla  navýšena  míra,  kterou  se  na  splácení  dluhu  podílejí  obyvatelé.
V současnosti je statní dluh ve výši 1 bilionu Kč kryt prodejem obligací obyvatelstvu pouze ve výši 10
mld. Kč. Ministerstvo financí připravuje zprovoznění webového portálu pro emisi bondů přímo občanům
ČR.].

Předseda výboru posl. B. Sobotka otevřel k přednesené zprávě rozpravu. Vystoupil místopředseda
J. Dolejš, který upozornil, že ekonomická krize může i nadále pokračovat a její trajektorie může mít tvar
písmene „W“, tedy po krátkém oživení může nastat další propad. Dále se vyjádřil k výpadkům v systému
důchodového  pojištění  a  situaci  v bankovním sektoru.  Posl.  P. Braný sdělil  členům výboru,  že  byl
zveřejněn zápis z posledního jednání podvýboru pro finanční hospodaření územních samospráv a pro
využívání fondů EU, na kterém byla projednávána problematika dopadů ekonomické krize na rozpočty
územních  samospráv.  Zmíněný  zápis  byl  všem  rozdán  v podkladových  materiálech.  Místopředseda
výboru posl. L. Šustr upozornil, že až do roku 2008 docházelo v rámci zákona o rozpočtovém určení daní
každoročně  k nárůstu  příjmů  municipalit  ze  sdílených  daní,  proto  je  zásadně  proti,  aby  se  obcím
očekávaný výpadek v roce 2009 jakkoliv dorovnával. Poslanec  M. Doktor konstatoval, že by případné
dorovnání výpadku ze sdílených daní muselo být kompenzováno ze státního rozpočtu, což by se nutně
muselo  projevit ve zvýšení jeho deficitu. Náměstek E. Janota odpověděl, že případné dorovnání by se
týkalo pouze  hrazení přenesené působnosti státní správy. Daňové výpadky musejí obce zvládnout stejně
jako stát. 

Předseda výboru posl. B. Sobotka přednesl návrh usnesení. O tomto návrhu bylo hlasováno. Bylo
přijato usnesení č. 623 (11, 0, 0); přehled hlasování viz příloha zápisu č. 1.

2b.
Návrh usnesení rozpočtového výboru, kterým se vyslovuje souhlas s převodem dosud nepřevedených

prostředků rezervních fondů organizačních složek státu (samostatné kapitoly)

Předseda výboru posl. B. Sobotka navrhl přerušit projednávání tohoto bodu a obrátit se s žádostí
o stanovisko na dotčené organizační složky státu, jichž by se převádění prostředků z rezervních fondů
mělo  týkat.  Současně  navrhl  požádat  o  stanovisko  i  Ministerstvo  financí.  Dále  upozornil,  že  podle
v současnosti platné metodiky byl za rok 2008 vykázán deficit státního rozpočtu ve výši 19 mld. Kč,
přičemž však z rezervních fondů jednotlivých resortů byla do příjmů státního rozpočtu převedena částka
47 mld. Kč. Při zachování metodiky používané do roku 2007 by tedy celkový deficit státního rozpočtu za
rok  2008  činil  cca  66  mld.  Kč.  Poté  vystoupil  místopředseda  výboru  posl.  L.  Šustr,  který  navrhl
nepřerušovat projednávání tohoto bodu. Bylo hlasováno o návrhu na přerušení (3, 10, 0). Tento návrh
nebyl schválen. Poté se hlasovalo o návrhu usnesení. Bylo přijato  usnesení č. 625  (10, 3, 0); přehled
hlasování viz příloha zápisu č. 2.

Předseda výboru posl. B. Sobotka požádal náměstka ministra financí E. Janotu, aby  Ministerstvo
financí  vydalo tiskovou zprávu,  ve které  by uvedlo informaci  o  vlivu změny rozpočtových pravidel
v oblasti rezervních fondů na výši deficitu státního rozpočtu.  

3.
Rozpočtová opatření

Předseda výboru předložil návrh na upřesnění příjemce dotace ze státního rozpočtu. Bylo přijato
usnesení č. 624 (13, 0, 0); přehled hlasování viz příloha zápisu č. 1.

4.
Informace o činnosti podvýborů

Předseda  podvýboru  pro  finanční  hospodaření  územních  samospráv  a  pro  využívání  fondů
Evropské  unie  posl.  P.  Braný zopakoval  informaci  uvedenou  již  v rámci  projednávání  bodu  2a
o  rozhodnutí  zveřejnit  jinak  důvěrný  (viz  zák.  o  jednacím  řádu  PSP)  zápis  z posledního  jednání



podvýboru konaného dne 19. února 2009, na kterém byla projednávána problematika dopadů ekonomické
krize na rozpočty územních samospráv.

5.
Sdělení předsedy, různé

Předseda výboru posl.  B.Sobotka přednesl návrh usnesení k postupu výběru kandidátů na člena
Výboru pro finanční trh. Bylo přijato usnesení č. 622 (13, 0, 0); přehled hlasování viz příloha zápisu č. 1.

Předseda výboru posl. B. Sobotka dále přečetl informaci předsedy zahraničního výboru o zřízení
podvýboru  pro  zahraniční  rozvojovou  spolupráci.  Poté  upozornil  členy  výboru  na  termín  konání
konference předsedů rozpočtových a finančních výborů Evropské unie v Praze ve dnech 27. – 28. dubna
2009.

6.
Návrh termínu a pořadu další schůze výboru

Předseda výboru posl. B. Sobotka navrhl, aby se příští schůze výboru konala dne 29. dubna 2009
od 8:00 hod. S návrhem byl vysloven souhlas. Bylo přijato usnesení č. 626 (13, 0, 0); přehled hlasování
viz příloha zápisu č. 2.

7.
Přijetí primátorem města Českých Budějovic

Z důvodu zahraniční  cesty  primátora  města  J.  Thomy se  přijetí  nekonalo  a  bylo  nahrazeno
uvítáním náměstkyní primátora viz bod 1. 

8.
Jednání se zástupci města Českých Budějovic – základní sociálně ekonomická charakteristika města,

finanční charakteristika, legislativně technické překážky dalšího rozvoje

Náměstek  primátora  města  České  Budějovice  R.  Vodička seznámil  členy  výboru
s připravovanými  investičními  projekty  strategického  charakteru  směřujícími  k lepšímu  silničnímu
propojení  západní a východní části města. Akcentoval logistickou, ale zejména finanční náročnost těchto
projektů a nezbytnost participace na financování nejen ze strany města, ale také státu. Poté vystoupil
tajemník Magistrátu města  Z. Řeřábek s prezentací vývoje příjmů a výdajů na výkon veřejné správy
v rámci města České Budějovice. Dále vystoupil náměstek primátora pro územní rozvoj F. Jelen.

V rozpravě vystoupil předseda výboru B. Sobotka a náměstek ministra financí E. Janota.
Upozornili na možnost čerpání prostředků z   evropských fondů a také od Evropské investiční
banky. Poslanec P. Braný přednesl návrh usnesení, kterým by rozpočtový výbor vzal informaci 
                o ekonomickém a sociálním vývoji Města České Budějovice na vědomí. O návrhu bylo
hlasováno.

Bylo přijato usnesení č. 628 (13, 0, 0); přehled hlasování viz příloha zápisu č. 3.

9.
Pracovní oběd – pokračování rozpravy z dopoledního jednání, legislativní a finanční omezení dalšího

rozvoje města

Za účasti členů rozpočtového výboru a zástupců města pokračovala diskuse k rozvoji města, resp.
odstranění legislativních překážek pro další rozvoj.

10.
Tisková konference



Tiskové konference se zúčastnil předseda výboru B. Sobotka, poslanci PSP za Jihočeský kraj a
zástupci médií.

11.
Krajský úřad Jihočeského kraje v Českých Budějovicích

Předpokládané dopady krize na rozpočty měst a obcí, dopady na výkon státní správy v oblasti
přenesené působnosti na kraje i obce, informace o přijímaných opatřeních  - návaznost na jednání
podvýboru RV pro finanční hospodaření územních samospráv a pro využívání fondů Evropské unie

z 19. února t.r.

Úvodní  slovo  k problematice  dopadů  finanční  krize  na  hospodaření  obcí  a  krajů  přednesl
náměstek  ministra  financí  E.  Janota.  Ve svém  vystoupení  hovořil  o  možnostech  změny  zákona  o
rozpočtovém určení daní a dále o plánu Ministerstva financí provést dorovnání příspěvků obcím na výkon
přenesené  působnosti.  V rozpravě  vystoupil  posl.  V. Vilímec,  hejtman  Jihočeského  kraje  J.  Zimola,
předseda výboru posl. B. Sobotka, posl. M. Doktor a výkonný místopředseda Svazu měst a obcí J. Jech.

Zpravodaj posl.  V. Vilímec  přednesl návrh usnesení. Bylo přijato  usnesení č. 627  (13, 0, 0);
přehled hlasování viz příloha zápisu č. 2.

12.
Návštěva pivovaru Budějovický Budvar, n.p., prohlídka provozů

V rámci návštěvy se poslanci seznámili s expozicí v návštěvním centru pivovaru. Prohlédli si 
provozy a diskutovali s ředitelem pivovaru p. Bočkem o jeho dalším vývoji a perspektivách.

13.
Prohlídka zámku Hluboká n. Vltavou a zámečku Ohrada 

(čtvrtek 16. dubna od 9.30 hodin)

***
Místopředseda výboru J. Dolejš poděkoval přítomným za spolupráci. Schůze byla ukončena téhož

dne v 14:00 hod.
***

Dne 20. dubna 2009
Zapsal: Vojtěch Weis, Petr Jelínek

   D. ROVAN  v.r.                                                                                            B. SOBOTKA  v.r.
    ověřovatel                                                                                                 předseda výboru
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